
Logistična dejavnost v Sloveniji je ena od najpomembnejših dejavnosti. Zajema
okrog 10 odstotkov BDP. S tega vidika je jasno, da je ena od pomembnihdejavnosti
vlade in ministrstev urejanje stanja na področju logistike, ki je že nekaj časa v
težavah. Finančna in gospodarska kriza pa jo je dodatno okrepila. Najnovejši
poskusi formiranja Slovenskega logističnega holdinga (SLH) so eden od naporov
za konsolidacijo stanja. Vprašanje pa je, ali je to prava pot in ali bi veljalo poiskati
še druge možnosti. V tem prispevku bomo obravnavali dosedanje aktivnosti pri
formiranju SLH in vprašanja, ki se pri tem odpirajo. O preteklih dolgoletnih
poskusih povezovanja slovenske logistike smo pisali že v lanski 10. številki revije.

► Projekt Saturn

Sedanji projekt SLH, ki naj
bi povezal Slovenske železnice,
Luko Koperin Intereuropo, ima
korenine z začetka desetletja,
ko so začeli pogovore o strate-
škem partnerstvu Slovenskih
železnic z Deutsche Bahnom.
lanševa vlada je s projektom
Saturn in drugimi aktivnostmi
v letu 2007 in naprej v to zgod-
bo vključila še Luko Koper in
Intereuropo. Tedaj so potekale
intenzivne aktivnosti za usta-
novitev družbe DB holding
Slovenija. Družba KPMG je
izvedla tudi cenitev vseh treh
podjetij. Kljub velikim prizade-
vanjem do realizacije ni prišlo
zaradi pomislekov, ki še danes
obstajajo, ter zaradi zamenjav
vlad in poslovodnikov tako v
Nemčiji kot v Sloveniji. Že ta-

krat je sodeloval Hartmut Me-
hdorn, tedaj v vlogi poslovodje

Deutsche Bahna, slovensko
stran pa je koordiniral finančni
minister Bajuk. Nekaj časa je
ideja mirovala, vendar jo je se-
danji predsednik vlade Borut
Pahor konec leta 2009 in v letu
2010 ponovno obudil v obliki
Slovenskega logističnega hol-
dinga. V vlogi svetovalca pa je
ponovno Hartmut Mehdorn.
V igri ni več strateško partner-
stvo z DB, pač pa le okrepitev
slovenske logistike, čeprav v
ozadju tli tudi ta možnost.

► Prva konferenca o
SLH

Predsednik vlade Borut
Pahor se je tekom leta 2010
močno angažiral pri sanaciji
stanja na Slovenskih železni-
cah in je vsak mesec obiskal
to družbo. Vzporedno s tem
je sprožil idejo o povezovanju

Slovenskih železnic, Luke Ko-
per in Intereurope v Sloven-
ski logistični holding. Ideja je
takoj naletela na odziv. Žele-
zničarska stran jo je podprla,
v Kopru pa so bili zlasti proti
sindikati, uprave in drugi čle-
ni vodenja Luke in Intererope
pa so izrazili dvom in odprli
več vprašanj. Prevladalo je
mnenje, da se hoče z združe-
vanjem sanirati železnice, kar
je bilo tudi eden od ciljev, ven-
dar je poglavitni cilj okrepiti
slovensko logistiko in jo uspo-
sobiti za prihodnost. Po več-
mesečnih razpravah in več-
kratnih obiskih Mehdorna pri
vseh akterjih je bilo sklenjeno,
da se 13. septembra 2010 na
Brdu skliče prva konferenca
o SLH. Pahor in Mehdorn sta
predstavila izhodišča za SLH
v gradivu Positioning Sloveni-
an transport and mobilitv for
Europe. Obsega vizijo, rešitve,

tržno stanje, možne scenarije,
pričakovane sinergijske učin-
ke, organizacijo, naslednje ko-
rake in zaključne ugotovitve.
Po tej zasnovi bi holding po-
vezoval šest poslovnih enot:
železniško infrastrukturo,
železniški potniški promet,
avtobusni promet, prevoz to-

vora po železnici, pristanišče
Koper ter špediterstvo in lo-
gistiko. Mehdorna ni prepri-
čalo udeležencev in ni odgo-
vorilo na številna vprašanja
in dvome. Poleg Mehdorna
je na prvi konferenci svoje
prispevke predstavilo še šest
udeležencev iz tujine. Me-
hdornovo in navedene pre-

Udeleženci 2. konference na Brdu (STA)
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zentacije si lahko ogledate na
spletni strani Ministrstva za
promet: wwvvmzp.gov.si/nc/
si/splosno/cns/novica/arti-
clc/12016/6522/.

Mehdorn je predlagal najprej
takojšnje prestrukturiranje
Slovenskih železnic, zagotovi-
tev dodatne likvidnosti Inte-
reurope in izboljšanje poslo-
vanja Luke Koper. Potem sledi
ustanovitev integrirane druž-
be (holdinga), ki bi povezoval
navedene družbe in prinesel
sinergijo, in sicer takojšnjo v
višini 20 milijonov evrov in
kasnejše v višini 40 milijonov
evrov, poleg tega pa bi se lah-
ko izognili prekrivanju naložb
in dosegli prihranek v višini 50
milijonov evrov Veliko, močno
podjetje bi imelo tudi več mo-
žnosti za morebitne prihodnje
prevzeme. Časovnica je pred-
videvala odločitev do konca
leta 2010, priprave v prvem in
implementacijo v drugem pol-
letju 2011.

► Druga konferenca o
SLH

Rezultat prve konferen-
ce so bila številna vprašanja
glede namena in smotrnosti
formiranja SLH. Kot rečeno.
so to idejo še naprej podpira-
li predsednik vlade, vodstvo
in sindikati na železnici. Na

ministrstvu za promet so se
poleg podpore slišala tudi na-
sprotujoča si mnenja. Izrazito
proti so bili še naprej sindikati
Intereurope in Luke Koper.
Vodstva teh družb pa tudi
niso spremenila prvotnega
mnenja. Pobudniki ideje so se
trudili, da bi se ta bolj prijela,
vendar očitno niso zbrali do-
volj kritične mase. Odločili so
se za sklic druge konference
na Brdu, 14. januarja 201 1 .

Na konferenci so bili poleg
uvodnih nagovorov predsta-
vljeni odgovori na ekonomska
in pravna vprašanja, ki so bila
zastavljena v strokovni razpra-
vi na prvi konferenci o obliko-
vanju SLH. Odgovori so zajeti v
dveh gradivih:
1. Ekonomski del

-

Univerza
na Primorskem, Fakulteta za
management Koper, dr. Ja-
nez Šušteršič (koordinator)
in sodelavci.

2. Pravni del - Inštitut za pri-
merjalno pravo pri Pravni
fakulteti Univerze v Ljublja-
ni, prof. dr. Bojan Bugarič in
sodelavci.
V gradivu - ekonomski del

so podana mnenja na 30 vpra-
šanj. Avtorji so se v uvodu kon-
centrirali na tri ključna kritična
vprašanja in navajajo:

Ključna kritična vprašanja,
na katera bi se morala osre-
dotočiti nadaljnja razprava do
končne odločitve vlade, so:

Vprašanje konkurence. Obli-
kovanje SLU bo pomenilo
nastanek močnega igralca na

slovenskTlogistični holding

Delničar: Slovenska vlada
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Organizacijska zasnova SLH (povzeto po Positioning Slovenian transport and mobility for Europe)
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Logistične novice
50 najboljših slovenskih blagovnih
znamk. Med prvo deseterico so se
uvrstile Slovenske železnice. Potro-
šniki so v anketi ocenjevali slovenske
korporativne in posamične blagovne
in storitvene znamke oz. odgovarjali
na vprašanja o zavedanju, priljublje-
nosti, prepoznavnosti, všečnosti in
uporabnosti blagovnih in storitvenih
znamk. Prvo mesto je zasedel Fruc-
tal. Med najboljšimi 50 so iz logistič-
ne dejavnosti še Aerodrom Ljubljana
(32), Adria Airways (33) in Viator &
Vektor (48).

Železniški muzej praznuje
30-letnico
Januarja je minilo trideset let, odkar
je svoja vrata prvič odprl Železniški
muzej Slovenskih železnic v Ljublja-
ni, ki skrbi za ohranjanje zgodovine
železnice v Sloveniji. Zamisli o po-
stavitvi muzeja so se pojavile že v
šestdesetih letih. Uradno je bil muzej
ustanovljen leta 1981 kot Odsek za
muzejsko dejavnost Železniškega
gospodarstva Ljubljana, s sedežem v
nekdanji kurilnici na postaji Ljubljana
Šiška na Parmovi 35, kjer stoji še da-
nes. Sprva je bila na ogled le zbirka
vozil v polkrožni rotundi za lokomo-



trgu, ki bo imel tudi
potencial za ome-
jevanje konkurence
drugih ponudnikov.
Za to je nujna učin-
kovita regulacija s
strani neodvisnega
državnega organa.- Vprašanje izve-
dljivosti. Četudi so
pričakovane orga-
nizacijske sinergije
in tržne prednosti
SLH prepričljive, to
še ne pomeni, da
bodo nastale same
od sebe ali da so sploh zago-
tovljene.

-

Vprašanje čistih računov.
Posamezna podjetja bodo
v proces oblikovanja SLH
vstopila z zelo različnimi
ekonomskimi izhodišči. Pre-
prečiti je treba notranje sub-
vencioniranje nerentabilnih
dejavnosti.
Mnenje je, da je na vsa ta

kritična vprašanja možno po-
iskati odgovore, ki bi bili v prid
oblikovanju SLH, vendar to
v obstoječem predlogu še ni
bilo dovolj prepričljivo nare-
jeno. Predvsem se morajo an-
gažirati uprave, nadzorni sveti
in lastniki vseh treh podjetij in
vlada.

V gradivu

-

pravni del je
obravnavanih pet vprašanj, in
sicer: ureditev regulatornega
organa, evropskain primerjal-
na perspektiva, koncesije Luki
Koper, varstvo konkurence in
lastništvo države in mali del-
ničarji. Največ prostora (2/3)
je namenjeno varstvu konku-
rence, kar je eno od ključnih
vprašanj ekonomskega dela.

Vsekakor se iz navedenega
da ugotoviti, da ni bilo poda-
nih izrecnih mnenj in predlo-
gov. Vprašanja so bila obdela-
na na podlagi osebnih stališč
avtorjev in citiranih virov.

► Kako naprej?

Vse dosedanje aktivnosti
so odpirale vprašanja in dile-
me o namenu, smotrnosti in
učinkih SLH. Vlada je dala še
tri mesece časa za odločitev.
Treba je ponuditi še kasno
alternativo. V strokovnih in
političnih krogih prevladuje

mnenje, da je treba okrepiti
slovensko logistiko in njeno
vlogo v regiji. To je možno
tudi na druge načine in ne le
z institucionalnim povezo-
vanjem. Nekatera vprašanja,
kot so konkurenčnost in od-
prtost trga, so zanesljivo po-
membna. V Sloveniji in regiji
je še vrsto drugih logistov, ki
so zainteresirani za nadaljnji
razvoj. Tudi vprašanje jav-
nega potniškega prometa je
treba razčistiti in se opredeli-
ti, ali tudi to sodi v logistični
holding. Tukaj gre za druge
probleme in aktivnosti. Vla-
da bi morala zlasti okrepiti
svojo idejo o logistični plat-
formi in narediti na tem več.
Manjka dejavnost za logistiko
v okviru ministrstva. Platfor-
ma je nekaj, kar je osnova za
delovanje vseh in zajema npr.
zakonodajo, spodbude, infra-
strukturo, nove tehnologije,
informacijsko okolje in še kaj.
Več poudarka je treba dati
domači stroki, strokovnja-
kom in znanosti. Čuti se kriza
menedžmenta in stroke. Le
kompetentni kadri lahko raz-
rešijo problem, ki je akuten.
Kadrov ni možno ustvariti čez
noč in brez načrtnega delova-
nja. Vemo, da smo v preteklo-
sti imeli sposobne logistične
menedžerje in strokovnja-
ke, ki so ustvarili blagovno
znamko slovenske logistike.
Menjava generacij traja in
nujno je ustvariti nove logi-
stične menedžerje in strokov-
njake, ki ne bi videli le ozkih
problemov, pač pa Slovenijo
pozicionirali na regionalni in
globalni logistični trg ter po-
nudili inovativne logistične
rešitve in produkte.
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